
ARGUMENT
Dacă mă întrebaţi despre Băile Sărate Sângeorgiu de

Mureş mă copleşeşte nostalgia amintirilor frumoase ,
amintirilor de succes şi satisfacţie profesională .

In 1971 după o reorganizare, ce m-a atins cu cruzime
împreună cu familia şi maialescu ceidoicopiimici, am reuşit să

revinînTg.-Mureş, darcu loculdemuncă la Băile Sângeorgiu de
Mureş. Nu prea am ştiut multedespreea,doar că exista, suntbăi
sărate şi nămol mineral. Dar am fost bucuroasă, pentru că am
pututveniacasă şi staîmpreună cu familia mea. În toamnaanului
1971, dl. dr. Kerestely Jănos, directorul Spitalului Clinic Nr.2.pe
atunci, m-a dus laSângeorgiu deMureş mi-aarătat "noul"spital,
care era de fapt o clădire veche de aproape40 de ani, renovată,
amenajată pentru o secţie spitalicească a clinicii de fizioterapie
din Tg.Mureş . Aici veţi lucra- a spus. Văzându-mi uimirea era
supărat."Ce ai aşteptat, un castel din basme?" întrebase. Orice
esteşi va fi, aicivoi lucra. A venito asistentă depe băncile şcolii,

SzkridonJudit, după câteva săptămâni şi unasistent maseurMihai
Morar, asistente despecialitate fizioterapie prinrotaţie delaclinica
"mamă" şi am început intemările. La început şi bolnavii au fost
constemaţi, că de ce sunt trimişi la Sângeorgiu de Mureş. Dar
aceastanu a duratmult.Vesteabună s-arăspânditprintre bolnavi.
Condiţiile de cazare au fost bune, mâncarea a fost adusă de la
bucătăria centrală a spitalului, tratamentelede fizioterapie au fost
asemănătoare cu celedinclinicadinTg.-Mureş, iarplusulde băi

sărate şi împachetări denămol specifice băilor dinSângeorgiu de
Mureş, i-a mulţumit pe deplin. În 6 ani cât am condus această
mică secţie cu20 depaturi, nu-miamintesc să fi plecatun bolnav
nemulţumit. Dinpunctdevedereprofesional şi eum-amconvins
că acestebăi sărate auadăugat cevaînplusfaţă detratamentelede
fizioterapie. Astfelamurmărit evoluţia unorbolisubtratamentul
combinat fizioterapie + băi sărate şi împachetări de nămol şi am
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putut constata că boala artrozică a şoldului (coxartroza) prezintă

o ameliorare subiectivă şi funcţională mai importantă şi mai de
durată după tratamentul combinat la Sângeorgiu de Mureş decât
după tratamentul la clinica "mamă". De asemenea am constatat
că acele stări posttraumatice (fracturi după imobilizări în aparat
ghipsat) unde au dominat redorile articulare au evoluat mai
favorabil şi mai rapid la Sângeorgiu de Mureş decât la clinica de
fizioterapie.Am comunicat aceste constatări la şedinţele locale
decomunicări precum şi la Congresul de Reumatologie Bucureşti

în 1974. Practica zilnică, urmărirea bolnavilor mi-au arătat că

aceste băi sub control medical şi în condiţii sanatoriale sunt bine
tolerate şi dau rezultate funcţionale bune, nu rămân deloc în urma
rezultatelor obţinute la băi sărate renumite, ca Sovata, unde ap1
avut ocazia să lucrez doi ani în perioada "reorganizată".In
clădirea aceea veche, cu probleme de apă şi canalizare pe
vremea aceea, totuşi a fost o secţie clinică de recuperare şi

fizioterapie cu o activitate bogată. Conf. Dr. Birek L ăszlo

apoi Dr. Szab6 PăI au venit săptămânal la vizita mare, şi

dacă Dumnezeu le-ar fi dat o viaţă mai lungă, ar putea
confirma cele spuse de mine.

În anul 1978 am fost mutată obligatoriu la Fizioterapia
din Policlinica 2, dar această secţie a mai continuat să

funcţionezeîncă 5 ani, fiind defintiv închisă în 1983 , odată
cu desc~iderea marelui Spital Clinic Judeţan.

Impreunăcu Dr; Szabo PăI am avut foartemulte intervenţii,

demersuri, am scris multe memorii pentru a obţine aprobările

necesare în scopul dezvo1tării acestei staţiuni valoroase. Drept
urmare s-a şi început construirea unui hotel-sanatoriu, dar nu s-a
finalizat pană în 1989, iar după aceea totul a rămas neschimbat.

Eu am continuat să lucrez la Policlinica Nr 2 apoi la
Clinica de Fizioterapie din Parcul Sportiv Tg. Mureş, dar nu
am uitat niciodată Băile Sângeorgiu de Mureş. Drept dovadă,
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imediat după 1989, cum au apărut noile legi şi am obţinut toate
aprobările necesare, în luna mai 1990 am deschis primul sanatoriu
privat în acea clădire veche, încăo dată reamenajată. Am reuşit să

o menţin în funcţiune doar timp de doi ani şi jumătate, până în
toamna anului 1992, când deficitele financiare m-au obligat să
abandonez. Şi azi sunt convinsă că dacă aş fi avut o forţă financiară

mai mare sau dacă aş fi obţinut ajutor din străinătate (care de fapt
nu ar fi lipsit, dar ... şi au fost totdeauna multe "dar" şi "dacă")

această staţiune ar fi devenit renumită şi nu numai în ţară.

Organizată şi condusă cu profesionalism medical, cu un manage
ment eficient aceastăcomoarănaturală arda bogăţiemultor oameni
suferinzi, pornind de la ideea că cel mai bogat om este cel sănătos.

Această staţiune, prin apa săratăcomplexă,ştrandul,

nămolul rece şi cald, anturajul şi climatul plăcut, slujeşte

atât prevenirea bolilor locomotorii, întărirea sistemului
osteo-articular, cât şi tratamentul precum şi recuperarea
funcţionalăale acestor boli. De aceea este recomandat tuturor
categoriilor de vârstă. Bineînţeles, ca oricare tratament are şi

contraindicaţiile sale, de aceea fiecare individ trebuie să ceară

sfatul medicului înaintea aplicării acestor tratamente.
Nu pot să termin fără să descriu visul meu despre Băile

Sângeorgiu de Mureş. Am visat pe cele 14 hectare de teren un
complex sanatorial pentru recuperarea bolnavilor reumatici şi

handicapaţi, cei sortiţi la cărucior pentru toată viaţa, cu o grădină

terapeutică, alei special amenajate, teren special de sport pentru
ei. Pe partea cealaltă, un complex de agrement cu apă sărată şi cu
apă dulce, cu terenuri de sport şi bazin acoperit de înot, toate cu
scopul de a oferi tuturor cetăţenilor zonei noastre geografice o
posibilitate de mişcare, care este cheia sănătăţii fizice şi mentale.
Nici acum nu am pierdut speranţa că cineva va realiza visul meu.

Dr, Nagy Valentsik Iren
medic primar de fizioterapie, specialist în reumatologie
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